
Kunstgødning i en krisetid – vi kan gavne vandmiljøet og mindske 

import fra Rusland på én gang 

Konference i Fællessalen, Christiansborg, fredag d. 3.juni kl. 9-12.30 

Ukraine-krisen har medført store prisstigninger på kunstgødning – både kvælstof og fosfor. Det 

skyldes både, at en stor del blev købt i Rusland eller Ukraine, og at der bruges meget naturgas til at 

fremstille kunstgødning. Derfor har vi fået en ny begrundelse for at spare på kunstgødning. Men 

det var allerede vigtigt før – idet stort forbrug af gødning giver udvaskning til vandmiljøet. Især er 

det vigtigt at udnytte husdyrgødningen mere effektivt – det giver dobbelt effekt: vi holder op med 

at overgøde med husdyrgødning, og vi slipper for at bruge så meget kunstgødning. Der findes en 

række teknologier til at opnå dette, f.eks. at køle eller forsure husdyrgødning, og at sende den 

gennem biogasanlæg og gylleseparering. Men ofte har landbruget undladt at bruge disse 

teknologier, fordi det var billigere blot at købe mere kunstgødning. Overgødning med især 

husdyrgødning er en af grundene til at vi har så store problemer med vandmiljøet i Danmark. Men 

med de forhøjede priser har vi fået en ny tilskyndelse til at udnytte gødning effektivt. 

Program 

9.15 Velkomst 

9.25 Christian Ege, Rådet for Grøn Omstilling: Bedre udnyttelse af gødningsstoffer – for 

vandmiljøet, for sikkerheden og for global fødevareforsyning 

9.45 Marianne Thomsen, KU/IFRO: Behov for ændringer i nuværende krav og incitamenter ift. 

effektiv udnyttelse af kvælstof og fosfor (tbc) 

10.05 Torkild Birkmose, Seges: Høje gødningspriser øger incitamentet til højere 

næringsstofudnyttelse 

10.25 Pause 

10.45 Henning Lyngsøe Foged, Organe Institute a/s: Miljøteknologiske muligheder for bedre 

udnyttelse af kvælstof og fosfor 

11.05 NN 

11.25 Debat med salen 

12.00 Sandwich og networking 
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